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ІНФАРМАЦЫЙНА-КУЛЬТУРНАЯ ГАЗЕТА БЕШАНКОВІЦКАГА РАЁНА

Ці лёгка быць 
начальнікам?

АДБЫЎСЯ ДЗЕСЯТЫ З’ЕЗД ТБМ

Навіны 
восеньскага 
кірмашу

Пад гэтай абрэвіятурай схавана 
таварыства беларускай мовы, ся-
брам якога я з’яўляюся ўжо 7 гадоў. 
ТБМ мае каля 5000 чалавек сяброў 
ва ўсіх рэгіёнах Беларусі і сваю га-
зету “Наша слова” . Сярод сяброў 
--  слынныя беларускія пісьменнікі, 
вядомыя палітыкі, дзеячы культуры. 
Выступоўцы дзяліліся вопытам пра-
цы, уносілі свае прапановы.

З’езд заслухаў справазда-
чу старшыні ТБМ Алега Трусава, 
перавыбраў яго ж на новы тэрмін. У 
сваім дакладзе старшыня падзяліўся 

здабыткамі і недахопамі ў працы. Ён 
падкрэсліў, што ТБМ не з’яўляецца 
палітычнай арганізацыяй. Яна не 
ўдзельнічае ў выбарчых кампаніях, 
зборах подпісаў і г.д. Галоўнай задачай 
арганізацыі з’яўляецца папулярыза-
цыя роднай мовы, дапамога ў змаганні 
за свае правы беларускамоўнай 
часткі насельніцтва. ТБМ зацікаўлена 
ў цесным супрацоўніцтве з уладай. 
На жаль яе вышэйшыя прадстаўнікі 
пакуль што ігнаруюць нашы многія 
праблемы. Не прысутнічалі яны і на 
юбілейным з’ездзе.

ДЗЕ ПРАВЕСЦІ ВОЛЬНЫ ВЕЧАР?

Гімн роднай 
мове 

”Нельга есці хлеб 
народа і грэбаваць 
ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Як Вы думаеце, ці лёгка працаваць 
у наш час нейкім начальнікам, ці на-
ват займаць пасаду самога старшыні 
райвыканкаму (далей --  РВК)? Думае-
це, лёгка? Я таксама да апошняга часу 
так думаў. Але вось трапіўся мне неяк 
на вочы ліпеньскі нумар раёнкі, дзе га-
варылася пра райвыканкам. І тут мне 
прыйшлося змяніць свой погляд на 
процілеглы. 

Аказалася, што старшыня райвы-
канкаму працуе не адзін, а мае некалькі 
намеснікаў, адзін з якіх галоўны -- пер-
шы. (А ёсць, пэўна і другі, і трэці.) Акра-
мя таго, у РВК ёсць столькі аддзелаў, 
што ў мяне не хапіла пальцаў, каб іх 
пералічыць. Я іх лічыў тройчы, але 
кожны раз збіваўся, бо іх больш дзе-
сятка! А калі ўлічыць, што кожны ад-
дзел складаецца мінімум з трох чала-
век (начальнік, намеснік і выканаўца), 
то ўявіце сабе, якая вялізная армія 
чыноўнікаў знаходзіцца пад каман-
дай старшыні РВК. Аказваецца, што 
некалькі дзесяткаў чалавек штодзённа 

дбаюць пра наш з вамі дабрабыт! 
Дык вось, колькі ж трэба мець 

начальніку ўмельства, каб разумна раз-
меркаваць тую непасільную для адна-
го чалавека працу сярод усіх аддзелаў 
і намеснікаў! І не памыліцца пры гэтым, 
не нагрузіць аднаго невырашальнай 
праблемай, або недагрузіць другога. 
Тут, як на самалёце: адно неасцярож-
нае дзеянне --  і машына ірване ў кру-
тое піке, то бок раён заваліцца на бок. 

Праўда, мне асабіста незразумела, 
чаму, маючы такія штаты ў РВК, раён 
сёння амаль не мае ні прыбытко-
вых прадпрыемстваў, ні дастатковых 
фінансаў, каб зрабіць наша жыццё 
больш людскім. Бо, як ні кажы, амаль 
чатыры дзесяткі разам сабраных клас-
ных спяцоў уяўляюць сабой сілу, якая 
можа вырашыць любую праблему. 
Праўда, гэта -- калі не толькі ствараць 
паперы. Гэта – калі самааддана праца-
ваць, а не выконваць спускаемыя звер-
ху загады, няхай і самыя своечасовыя.

Душа мая - родная мова, 
Ты -- сутнасьць краіны маёй. 
Сумую па кожнаму слову, 
Нібы па істоце жывой.

Яны ў маім сэрцы прытулак 
Ад дзікага гвалту знайшлі. 
Наўчыўся я іх ад матулі 
I ад беларускай зямлі.

А сёньня цудоўную казку 
Пачуеш радзей, мімаходзь. 
Ня кажуць наўкол: «Калі ласка. 
Кахаю. Сумую. Прыходзь.»

У Віцебску, Гомлі, у Брэсце 
ТБ іншай мовай пяе. 
3ь якой асалодаю бэсьцяць 
Манкурты ўсіх рангаў яе.

Ды як бы вароны ня каркалі, 
Ня вылі хаўтурна ваўкі, 
Была яна нашаю маркаю 
I будзе візітнаю карткаю 
Краіны маёй праз вякі!

Ён прайшоў ў Бешанковічах у субо-
ту 18 кастрычніка проста на цэнтраль-
най вуліцы горада. Сельгаспрадпрыем-
ствам раёна было загадана прывезці 
сюды сваю прадукцыю і прадаваць па 
умераных цэнах, што і было выканана. 
Асноўнымі прадуктамі былі ячмень, які 
каштаваў 3 тысячы за вядро, і бульба – 
4- 4.5 тысячы. Гэта на 1-2 тысячы тан-
ней, чым на нядзельным рынку. Але 
сельскагаспадарчы раён такой пра-
дукцыяй не надта здзівіш. 

Самыя вялікія чэргі былі каля 
віцебскага камбікарма, дзе прада-
валася танная мука – па 12 тысяч за 
45-ці кілаграмовы мяшок. Шчаслівых 
уладальнікаў гэтага прадукту мож-
на было пералічыць на пальцах, бо з 
Віцебска даставілі на ярмарку толькі 50 
(!) мяхоў, і тое на ўвесь раён. Здзівіла і 
тое, што ніводнае сельскагаспадарчае 
прадпрыемства раёну не мела бульбы 
высокай рэпрадукцыі нейкага аднаго 
гатунку. Прадаваліся сумесі двух, трох, 
а то і чатырох гатункаў. 

Некаторыя набывалі саджанцы 
яблынь і груш, адпаведна па 14 і 20 ты-
сяч. Іншыя куплялі тут таннейшае, чым 
у крамах, мяса і мясныя вырабы. Раён-
нае начальства, якое з’явілася а вось-
май гадзіне, паважна пазірала з плош-
чы, як варушыцца ашчасліўлены, на 
іхнюю думку, народ. Крыху пазней тут 
з’явіліся музыкі, якія наладзілі перад 
двума дзесяткамі гледачоў гадзінны 
святочны канцэрт.

Наогул, кірмаш прайшоў сумна. 
Людзей было ня шмат. Нешта купіўшы, 
яны раствараліся, знікалі сярод шэ-
рай восеньскай пагоды. Мне асабіста 
тут не запомніўся ніводны яркі эпізод. 
Хіба што сустрэўся са сваімі старымі 
знаёмымі-аграномамі, якія шчыравалі 
каля сваіх тавараў.

Цытата
Калі народ жадае, 
каб яго падманвалі, 
то хай ён будзе 
падмануты.

Карло Карафа, 
кардынал

АБ’ЯВА
Запрашаем неабыякавых 

грамадзян да супрацоўніцтва.  
Вашы ідэі, нататкі, думкі бу-
дуць змешчаны на старон-
ках “Крывінка”, як ад ваша-
га імя, так і пад псеўданімам. 
Найбольш актыўных чытачоў 
чакае навагодні сюрпрыз! Тэ-
лефануйце, пішыце на адрас  
газеты “Крывінка”

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Крывінка”.

Думаецца, што сярод 
бешанкоўцаў мала такіх, 
хто хаця б разок не быў у 
нашым знакамітым кафэ 
“Рандэву”. Справа ў тым, 
што гэта ўстанова ў го-
радзе адзіная, дзе можна 
бесклапотна пасядзець 
у выхадныя да паўночы 
за сталом, не асабліва 
турбуючыся пра ежу і 
пітво. І ці трэба казаць, 
што кафэ карыстаецца 
папулярнасцю ў вялікай 
часткі насельніцтва го-
рада. І хаця наведванне 
“Рандэву” не асабліва 
таннае, яно ніколі не 
пустуе. Больш таго, яно 
часта перапоўнена, і яго 
асноўныя кліенты – мо-

ладзь. Памеры ж кафэ 
такія, што адначасова тут 
можа быць максімум 40- 
50 чалавек. Жадаючых 
жа культурна правесці 
свой вольны час у добрай 
кампаніі бывае знач-
на больш. Толькі дзень 
сваіх народзін у горадзе 
кожны дзень святкуе 20-
30 чалавек. А “Рандэву” 
можа прыняць ад сілы 
2-3 кампаніі. 

Мяне асабіста радуе, 
калі я бачу, што чала-
век адпачывае не пад 
кустом, а цывілізавана,  
пад дахам. З аднаго боку, 
ён набывае элементы 
еўрапейскай культуры: 
там не бывае іншага 

адпачынку. З другога 
боку, не засмечваецца 
наша далёка ўжо не не-
кранутая прырода. (Калі 
хочаце ўпэўніцца ў ад-
варотным, наведайце 
бешанковіцкія паркі ў 
“час пік”.) А яшчэ, знач-
ны даход атрымоўвае 
Б е ш а н к о в і ц к а я 
арганізацыя грамадска-
га харчавання. Карацей 
кажучы, скрозь адны 
набыткі. Толькі вось бяда 
– “Рандэву” у нас адно. 

Як стварыць у горад-
зе дзесятак-другі падоб-
ных кафэшак, дзе ўзяць 
сродкі і памяшканні – 
павінна вырашыць ула-
да. І вырашаць трэба 

было даўно, бо час гуляе 
тут супраць яе і нас усіх. 
Асабіста ж у мяне даўно 
закрадваецца сумненне 
наконт таго, што многія 
займаючыя розныя па-
сады адказныя чыноўнікі 
займаюцца нейкай спра-
вай. Менавіта таму ў нас 
у горадзе існуе столькі 
праблем. 

Ад таго, што мы не мо-
жам вырашыць сярод 
іншых і гэту праблему, 
губляюць усе. І найперш  
-- моладзь, якая вымуша-
на, як калісьці іх бацькі, 
расціскаць за вуглом бу-
тэльку і шукаць у цемры 
прыгод на сваю галаву.
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НЕСЧАСТНЫЙ 
МАЛЬЧИК

Пацаненок в форме, которому отдают честь седые 
генералы. Это уже не смешно

рэгіянальныя “вэртыкальнікі”

Старшынём Палаты прадстаўнікоў 
чацьвёртага скліканьня  абраны 59-гадовы 
Ўладзімер Андрэйчанка. Дагэтуль ён 
ачольваў Віцебскі аблвыканкам. Ягоным 
намесьнікам стаў 53-гадовы Валеры Іваноў, 
які раней працаваў старшынём Шклоўскага 
райвыканкаму. 

Абедзьве кандыдатуры абраныя на 
безальтэрнатыўнай аснове. 

За кандыдатуру Ўладзімера 
Андрэйчанкі пры патаемным галасаваньні 
выказаліся 107 дэпутатаў. Адзін выказаўся 
супраць, а яшчэ адзін бюлетэнь прызналі 
несапраўдным. 

Новы сьпікер заявіў: галоўнае ў зака-
натворчым працэсе на бліжэйшыя чаты-
ры гады вызначыў Аляксандар Лукашэнка 
— ствараць якасныя законы. Зыходзячы з 
гэтага, спадар Андрэйчанка сфармуляваў 
перад Палатай наступную трыяду: “Нам не-
абходна так весьці заканатворчую працу, 
каб яна, па-першае, мацавала і цэмэнтавала 
беларускую дзяржаўнасьць, пераводзіла 
на мову законаў прыярытэты ўнутранай і 
зьнешняй палітыкі Беларусі; па-другое, каб 
была прагматычнай, зыходзіла з жыцьцё-
вых рэаліяў; і, па-трэцяе, увасабляла ў кан-
крэтныя заканадаўчыя рашэньні інтарэсы і 
чаканьні людзей”. 

Тое, што менавіта Ўладзімер Андрэйчан-
ка стане новым сьпікерам Палаты, на сайце 
“Белорусский партизан” прагназавалі яшчэ 
чатыры месяцы таму. Аглядальніца гэта-

га сайту Сьвятлана Калінкіна кажа: сёнь-
няшняе абраньне толькі пацьвярджае, 
што “ў нас добрыя крыніцы інфармацыі. 
Мы даведаліся пра тое, што Андрэйчан-
ка сыходзіць з губэрнатарскай пасады, 
тады, калі яшчэ нават не было вядо-
ма, ці будзе ягонае прозьвішча ў сьпісе 
кандыдатаў у дэпутаты. Наколькі мы веда-
ем, ва ўльтыматыўнай форме Андрэйчан-
ку прапанавалі новую пасаду. І, наколькі я 
ведаю, да апошняга рабіўся выбар паміж 
ім і намесьнікам кіраўніка прэзыдэнцкай 
адміністрацыі спадаром Папковым. Але 
зараз мы ўжо ведаем, на карысьць каго ён 
зроблены”. 

Кандыдатуру Валерыя Іванова на па-
саду віцэ-сьпікера прапанаваў Уладзімер 
Андрэйчанка. Вынікі патаемнага галаса-
ваньня наступныя: “за” — 105 дэпутатаў, 
“супраць” — 4.  Аналітыкі зьвярнулі ўвагу 
на тое, што ў кіраўніцтве новай Палаты 
прадстаўнікоў няма сталічных чыноўнікаў. 
Іхныя месцы занялі людзі з рэгіёнаў. 

Аляксандар Фядута, які мае досьвед 
працы ва ўладных структурах, тлумачыць 
гэта так:

“Кіраўнічая эліта, на мой погляд, 
кансалідуецца напярэдадні вельмі цяжкіх 
часоў. Зразумела, што ў эканоміцы буд-
зе адбывацца нешта, што не зусім спры-
яе палітычнай сытуацыі. Таму трэба 
абапірацца на людзей, якія ведаюць, што 
адбываецца ў рэгіёнах”.

КІРАВАЦЬ ПАЛАТАЙ БУДУЦЬ

«ПАЛАТКУ» ЗАПОМНЯТ ПО ОДИОЗНЫМ ЗАКОНАМ 

Когда Лукашенко приезжал с младшим 
сыном Николаем на всякие «Славянские 
базары» и «Дожинки», это еще можно было 
стерпеть. Даже когда он поволок сына на 
Олимпиаду в Пекине, было жалко засыпа-
ющего и капризничающего от смены часо-
вых поясов ребенка, но, в принципе, и за-
ботливого папу можно было как-то понять. 
Но, кажется, Лукашенко просто потерялся 
в реальности. Когда, прилетев на саммит 
СНГ, он вышел по трапу самолета к встре-
чающим с четырехлетним ребенком возле 
колена, рухнула вся Киргизия.  Когда вчера 
он появился на военных учениях с сыном, 
одетым в специально сшитый офицерский 
камуфляж, рухнула вся Беларусь.

Военные учения, на подготовку и орга-
низацию которых были затрачены милли-
оны долларов, превратилась в игру в сол-
датики для доморощенного крон-принца. 
Как результат: симпатичный мальчик с 
грустными глазами стараниями собствен-
ного папы становится монстриком, кото-
рого начинает ненавидеть вся Беларусь. 
Коля Лукашенко пока не понимает, чем 
сегодняшняя «причастность» к принятию 
важных решений обернутся для него в бу-
дущем. Но чем думает его папа?

Можно даже не сомневаться, что в окру-
жении Лукашенко просто нет человека, 
который мог бы сказать ему простую фра-
зу: так нельзя. Даже не потому, что Коля 
внебрачный сын, и публичные политики 
стараются не афишировать такие факты 
своей биографии. Так нельзя, потому что 
на наших глазах любящий папа калечит 
психику ребенка. Четырехлетний мальчик 
должен ходить в детский сад, заниматься 
и развлекаться со своими сверстниками, а 
не играть с малолетства в игру под назва-
нием «большая политика» с седовласыми 
дедами и президентской охраной. Они, 

может, и неплохие люди, но каждому воз-
расту - своя компания.

Так нельзя! Потому что завтра детей, 
внуков, жен, тещ, любовниц поволокут во 
власть те, кто рангом пониже. Потому что 
цепная реакция начинается с самого вер-
ха и остановить нашествие этой саранчи 
не сможет даже самый всесильный прези-
дент. Хотя сегодня ему очень нравится вы-
глядеть царем, самодержцем, всемогущим 
волшебником в наивных глазах четырех-
летнего сына.

Так нельзя! Потому что важные государ-
ственные мероприятия лидер страны не 
может и не должен превращать в забаву 
для своего малолетнего чада. Это не про-
сто нескромно и непорядочно. Это несдер-
жанное и неприкрытое самодурство!

Так нельзя! Потому что это дискредита-
ция государства. (Не Лукашенко лично, а 
всей Беларуси). Никто не будет восприни-
мать серьезно страну, в которой министр 
обороны командует потешным войском 
перед мини-главнокомандующим, а ми-
нистр иностранных дел стоит во фрунт в 
ожидании, пока «наследник» своими ма-
ленькими ножками спустится по трапу са-
молета. Мне очень запомнилось фото из 
Бишкека. На нем Сергей Мартынов будто 
отворачивается от старшего и младшего 
Лукашенко и умоляюще смотрит в объек-
тив фотокамеры: «Не снимайте!» Сергей 
Николаевич, а слабо доложить Лукашен-
ко, что его неудержная любовь к младше-
му сыну шокирует весь мир?! И не надо 
стыдливо отводить глаза, глядя на явление 
миру белорусского правителя с наследни-
ком, надо просто объясните Лукашенко, 
что любовь, как и вера, не бывает демон-
стративной и публичной.

Несчастный  мальчик! Бедная его мама!
Светлана КАЛИНКИНА, 

«Белорусский партизан».

Если судить о работе народных избран-
ников только по количественным пара-
метрам, то «депутатов» можно назвать 
ударниками законодательного труда. «Па-
латочники» третьего созыва рассмотрели 
более 460 различных документов, пишет 
газета «Завтра твоей страны».

Но при детальном изучении законотвор-
ческой «продукции» выяснилось, что зна-
чительную ее часть (почти 35 составляют 
различные международные соглашения, 
которые требовалось только ратифициро-
вать. Всего за четыре года депутаты одо-
брили почти 160 таких документов.

Вообще «палаточники» третьего созыва 
проявляли поразительное единодушие во 
взглядах и мнениях. Законопроекты, как 
правило, принимались в первом чтении 
почти единогласно, без жарких дебатов и 
даже дискуссий. А уж отклонение каких-
либо документов было явлением чрезвы-
чайно редким.

В истории «палаты представителей» тре-
тьего созыва было всего лишь три таких 
случая. Так, при повторном рассмотрении 
были отклонены предложения Алексан-
дра Лукашенко об установлении ответ-
ственности за отказ от предоставления 
декларации о доходах, совминовский про-
ект закона об основах судебно-экспертной 
деятельности и инициатива депутата Вик-
тора Кучинского, который пытался внести 
поправки в Закон «О Комитете государ-
ственного контроля РБ».

Правда, такую «несговорчивость» «депу-
таты» проявили только на самом раннем 
этапе законотворческого пути – во время 
первых двух сессий. После чего в Овальном 
зале царствовал всеобщий «одобрямс» и 
апатия. Сами «парламентарии» редко вы-
ступали инициаторами законопроектов. 
За четыре года ими были внесены четыре 
законопроекта. Вышеупомянутую ини-
циативу Виктора Кучинского отклонили, а 
три другие «продукта» депутатского зако-
нотворчества были приняты. В частности, 
«палаточники» утвердили свои поправки в 
Трудовой кодекс, изменения в документы 
по оценке стоимости объектов граждан-
ского права и приняли Закон «О государ-
ственной поддержке и государственных 

гарантиях инновационной деятельности в 
Республике Беларусь».

Остальные проекты законов разрабаты-
вало правительство и администрация бе-
лорусского правителя. Наибольшую ини-
циативность администрация Александра 
Лукашенко проявила за эти четыре года в 
совершенствовании Уголовного кодекса 
и Кодекса административных правонару-
шений. «Депутаты» дружно голосовали за 
предложения Лукашенко по усилению от-
ветственности за коррупцию и нарушение 
правил охоты и рыболовства, за внесение 
изменений в Банковский кодекс и в зако-
нодательство по подоходному налогу с фи-
зических лиц.

Сам Лукашенко обитателей Овального 
зала особо не беспокоил. Он обращался в 
«парламент» в основном лишь для утверж-
дения проектов законов по новому бюд-
жету или отчетов по предыдущему, а также 
при необходимости проведения очеред-
ной амнистии.

Впрочем, чиновники правительства и ад-
министрации Александра Лукашенко тоже 
не перетруждались на законотворческой 
ниве. Большинство разработанных ими 
за последние четыре года нормативных 
актов – это изменения или дополнения в 
действующие законы. Были случаи, когда 
«депутатам» одного созыва по несколько 
раз приходилось менять один и тот же за-
кон. Например, Закон «Об электросвязи», 
принятый в июне 2005 года, через 2 года 
претерпел изменения. Закон «О рекламе», 
утвержденный в апреле 2007 года, уже в 
июне 2008 года был существенно подкор-
ректирован. В некоторые акты на протя-
жении этих четырех лет парламентарии с 
подачи правительства и администрации 
Лукашенко вносили изменения более трех 
раз.

И все же этот безликий и инертный «пар-
ламент» останется в истории Беларуси. Его 
запомнят по одиозным законам, отменив-
шим льготы, регулирующим правила орфо-
графии белорусского языка, деятельность 
СМИ, политических партий и обществен-
ных объединениях. А хорошими делами 
уходящим «депутатам», увы, прославиться 
не удалось.

30 кастрычніка спаўняецца 20 гадоў пер-
шай масавай акцыі ў гонар Дня памяці 
продкаў “Дзяды”, якія былі гвалтоўна разаг-
наныя. Успамінае архіёляг Валянціна Вяр-
гей. 

“Мяне вельмі ўразіла на “Дзяды” коль-
касьць людзей, якіх я ня ведала. Калі 
напярэдадні на ўтварэньні “Мартыралёгу” 
мы зьбіраліся ў касьцёле, то я там значную 
частку людзей ведала. А тут... Нават не па-
мятаю, з кім я была. Адчуваньне зараз, што я 
была адна, без знаёмых ў тым натоўпе. 

Запомніла гэтыя вялікія машыны з 
вадамётамі – гэта было ўпершыню і 
ўспрымалася вельмі сёр’ёзна. Але дзіўна, 
што страху нейкага не было. Проста натоўп 
расьсеклі гэтай “сьвіньнёй”, натоўп стаў 
больш шчыльным па баках, а потым пачаў 
разыходзіцца. Скажу нават, што ўцёкаў не 
было. Памятаю, як перайшла праз вуліцу па 
пераходзе, не ўцякала. 

Была надзея нейкая, што пачнуцца пера-
мены ў жыцьці краіны і тваім жыцьці. Што гэ-
тая магутная машына не заўсёды можа спра-
цаваць, нешта пачне адбывацца і прывядзе 
да кардынальных зьменаў. 

Тыя “Дзяды” – факт нацыянальнай гісторыі, 
разуменьня сябе як народу, беларускага на-
роду. І можа быць яшчэ разуменьне таго, што 
тыя савецкія ўлады, як і пасьлясавецкія, аб-
салютна не ўспрымаюць тое, што зьвязана 
з нацыянальнымі традыцыямі, з адраджэнь-
нем народу”. 

Алег Грузьдзіловіч.

«Тыя “Дзяды” –
факт нацыянальнай гісторыі, 

разуменьня сябе як народу»


